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I. History of the gazette

he Canada Gazette is the official newspaper of the

Government of Canada. It has been published regularly by

the Queen's Printer since 1841, although its antecedents

can be traced back more than two centuries. In it are published

new statutes and regulations, proposed regulations, decisions of

administrative boards, private sector notices and an assortment

of government notices which are required by statute to be pub-

lished so as to disseminate this information to the public. This

paper will examine the origins of the Canada Gazette, its early

years and the effects of Confederation, the creation of separate

parts for regulations and new statutes, and the development of

an Internet edition. 

The earliest gazettes originated in Italy in the fifteenth century

as newsletters which enjoyed wide circulation throughout

Europe. In England, the first gazette was the Oxford Gazette,

which published its first issue on November 16, 1665. At this

time the court of Charles II had moved to Oxford in order to

escape the plague. Gazettes were published concurrently in

London and Oxford, but when the court returned to London

early in 1666 the Oxford edition ceased and the publication

became known as the London Gazette, the name it has retained

ever since. In addition to its reputation for accuracy and author-

itativeness, its importance lies in its emergence as the first real

newspaper in England. Prior to the establishment of the Oxford

Gazette, news had been published in the form of a book or

booklet. The Oxford Gazette was a two-column half sheet 

printed on both sides, establishing a format for news publica-

tion which has continued, with some modifications, to the 

present day. Both the Oxford Gazette and the London Gazette

were used by the Government to communicate information to

the public as well as to exercise control over the dissemination

of news. The gazettes were non-partisan and contained no 

editorial commentary, publishing instead foreign news and

shipping reports.2

In addition to the London Gazette, which is now published each

weekday, there are a number of other Commonwealth gazettes,

and each province and territory of Canada also publishes its

own gazette.

1 Originally published 1995; revised December 2000. The author wishes to thank Michel LeClerc, Regulatory Analyst,
Department of Fisheries and Oceans; Elizabeth Deavy, formerly Official Publications Specialist, National Library of
Canada; and Carole Kennedy, Director of the Canada Gazette Directorate, Communication Canada, for generously
sharing their expertise on this subject. 

2 P.M. Handover, A History of the London Gazette 1665-1965 (London: H.M.S.O., 1965) at 2-12.
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I. Historique de la gazette

a Gazette du Canada est le journal officiel du gouverne-

ment du Canada. Elle est publiée à intervalles réguliers par

l’imprimeur de la Reine depuis 1841, bien que ses antécé-

dents remontent à plus de deux siècles. On y publie les nouvelles

lois et les nouveaux règlements, les règlements projetés, les 

décisions de conseils administratifs, des avis du secteur privé 

et divers avis des ministères qui, en vertu d’une loi, doivent être

publiés afin de diffuser certains renseignements. Le présent

document examinera l’historique de la Gazette du Canada,

depuis le tout début et l’incidence de la Confédération sur 

celle-ci, la création de parties distinctes pour y publier les 

règlements et les nouvelles lois, jusqu’à l’élaboration d’une 

version Internet.

C’est au cours du XVe siècle, en Italie, que sont publiées les 

premières gazettes sous forme de bulletins d’information large-

ment distribués dans toute l’Europe. Le 16 novembre 1665,

l’Angleterre publie le premier numéro de sa première gazette,

l’Oxford Gazette. À cette époque, la cour de Charles II est alors

installée à Oxford pour fuir la peste. Deux gazettes sont donc

publiées simultanément à Londres et à Oxford, mais lorsque la

cour retourne à Londres au début de 1666, l’édition publiée à

Oxford est abandonnée et la publication est alors nommée la

London Gazette, nom qu’elle conserve toujours. En plus d’avoir 

la réputation d’être une publication exempte d’erreurs et qui fait

autorité, son importance repose sur son émergence en qualité

de premier véritable journal en Angleterre. Avant la création 

de l’Oxford Gazette, les nouvelles étaient publiées sous forme 

de livre ou de brochure. L’Oxford Gazette est publiée en deux

colonnes, sur une demi-feuille imprimée des deux côtés; bien

qu’il ait été quelque peu modifié depuis, on utilise toujours ce

format pour la publication de nouvelles. Le Gouvernement 

diffuse de l’information par le biais de l’Oxford Gazette et de 

la London Gazette, et profite de l’occasion pour exercer un 

contrôle sur la diffusion des nouvelles. Les gazettes d’alors 

ne sont pas partisanes et ne contiennent aucun éditorial; 

elles renferment plutôt des nouvelles provenant de l’étranger 

et des rapports sur les activités maritimes2.

En plus de la London Gazette, qui est maintenant publiée tous

les jours de la semaine, il existe plusieurs autres gazettes dans

tout le Commonwealth, et chaque province et territoire du

Canada publie également sa propre gazette.

1 Publié une première fois en 1995; révisé en décembre 2000. L’auteure désire remercier Michel LeClerc, analyste réglementaire, ministère des Pêches et
des Océans; Elizabeth Deavy, anciennement spécialiste en publications officielles, Bibliothèque nationale du Canada; et Carole Kennedy, directrice,
Direction de la Gazette du Canada, Communication Canada d’avoir si généreusement partagé leurs connaissances techniques sur le sujet.

2 P. M. Handover, A History of the London Gazette 1665-1965 (Londres : H.M.S.O., 1965), pp. 2 à 12.
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